
V letošním roce uplynulo 100 let od události, která začala psát příběh 
jedné zajímavé, leč ještě nedávno opomíjené stavby – Müllerovy 
hrobky. V současnosti se v ní konají příležitostně koncerty a divadelní 
představení. Na konci srpna byla v hrobce umístěna skleněná insta-
lace, kterou navštívily během týdne stovky lidí. Město, jako majitel 
Müllerovy hrobky, chystá kroky k její záchraně. Ač stojí hrobka ukryta 
mezi vzrostlými stromy a v podstatě mimo cesty, v posledních letech 
přece jen ožila. 

 
Tragédie v Müllerově rodině 
Co vlastně předcházelo vybudování Müllerovy hrobky? Stavebníkem 
byl továrník Friedrich Müller. V mauzoleu nechal uložit ostatky své 

manželky Gertrudy Elly Müllerové a dítěte. Gertruda Müllerová zemřela 
26. května 1923 v pouhých 31 letech, pravděpodobně při porodu. Už 
29. května se konala pohřební slavnost za velké účasti veřejnosti,  
protože zemřelá byla mezi lidmi velmi oblíbená pro své přátelské  
a dobromyslné vystupování. 

Stavba hrobky mohla začít už 29. července 1923, když Friedrich 
Müller získal povolení od úřadů. V roce 1924 je již budova v pozem-
kové knize označena jako mauzoleum. Ostatky ale v mauzoleu nebyly 
dlouho. V době hospodářské krize v druhé polovině třicátých let mi-
nulého století musel Friedrich Müller firmu prodat a odstěhoval se do 
Německa. S sebou vzal i ostatky své ženy a dítěte. Pak už hrobka zů-
stala prázdná.  Pokračování na straně 4 

Století Müllerovy hrobky

 
Časová schránka 
Při snášení makovice z věže kostela  
sv. Bartoloměje byla nalezena časová 
schránka. Obsahovala zajímavé dokumenty

strana 6
 

Září nabité sportem 
Konec léta byl ve znamení mnoha 
sportovních událostí. Sportovalo se po svých, 
na kole a dokonce i na lodi.
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Podzimní knihovna 
Městská knihovna připravila na podzim řadu 
zajímavých akcí. Přijďte si užít podzimní dny 
(nejen) s knihou.
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Informace z radnice 
Usnesení rady města 
24. schůze rady města 
Rada města na svém 24. jednání, konaném dne 6. září 2023, mimo 
jiné: 
— schválila poskytnutí dotace z rozpočtu města žadateli SH ČMS – 

Sbor dobrovolných hasičů Hrádek nad Nisou ve výši 12 000 Kč na 
podporu hasičských akcí „Okrsková soutěž Hrádek nad Nisou – 
Chrastava a Sedelský pohár“ 

— schválila přidělení zakázky na služby – úkony a činnosti spočívající 
v provádění autorského dozoru v rámci realizace akce s názvem 
„Stavební úpravy MŠ Liberecká č. p. 607 v Hrádku nad Nisou“ sub-
jektu: 2023 UNIARCH CZ, spol. s r. o., Liberec 6, za nabídkovou 
cenu 260 000 Kč bez DPH (314 600 Kč vč. DPH) 

— schválila uzavření Smlouvy o poskytování právních služeb v soula -
du s nabídkou, a to se subjektem: SPOLAK advokátní kancelář s. r. o., 
Liberec V – Kristiánov, za nabídkovou cenu 2 200 Kč bez DPH/hod. 
a další případné náklady účelně vynaložené v souvislosti s posky-
továním služeb specifikovaných ve smlouvě 

— schválila přidělení zakázky s názvem „Zajištění TDI a KooBOZP na 
akci Odstranění veškerých chemikálií, nebezpečných odpadů,  
odsátí podzemní jímky č. 1, 2 a demolice plechového skladu  
z brownfield Bekon– Hrádek nad Nisou“ nejvhodnější nabídce od 
LELIO KP, s. r. o., Praha 1, za celkovou cenu 135 000 Kč bez DPH 
(163 500 Kč vč. DPH). 

 
25. schůze rady města 
Rada města na svém 25. jednání, konaném dne 20. září 2023, mimo 
jiné: 

— souhlasila s přijetím finančního daru v celkové výši 41 540 Kč na 
úhradu obědů pro nezletilé žáky pro školní rok 2023/2024 organi-
zace Základní škola Lidická, Hrádek nad Nisou od společnosti  
WOMEN FOR WOMEN, o. p. s., se sídlem Praha 4 

— souhlasila s přijetím finančního daru v celkové výši 123 648 Kč na 
úhradu obědů pro 18 nezletilých žáků pro školní rok 2023/2024  
organizace Základní škola a Základní umělecká škola T. G. Masa-
ryka, Hrádek n. N., od společnosti WOMEN FOR WOMEN, o. p. s., 
se sídlem Praha 4 

— souhlasila s přijetím finančního daru ve výši 64 454 Kč na úhradu 
obědů pro 10 nezletilých žáků organizace Základní škola, Hrádek 
nad Nisou – Donín, od společnosti WOMEN FOR WOMEN, o. p. s., 
se sídlem Praha 4 

— schválila poskytnutí dotace z rozpočtu města žadateli Orientační 
klub Chrastava, z. s., ve výši 10 000 Kč na akci „Hrádecké sprinty 
2023“ 

— souhlasila s podanou žádostí o podporu v rámci projektu „Revita-
lizace nádrže Dolní Sedlo, Hrádek nad Nisou” do Fondu malých pro-
jektů Turów, v celkové výši výdajů 223 665,96 Eur (5 391 915,37 Kč), 
předpokládané výši dotace 100 000 Eur (2 411 000 Kč) a spolufi-
nancování ze strany Města Hrádek n. Nisou ve výši 123 665,96 Eur 
(2 980 915,37 Kč), při kurzu 1 Euro = 24,11 Kč 

— souhlasila s podanou žádostí o podporu v rámci projektu „Spolu-
práce školek v Trojzemí” do Fondu mikro projektů v Programu přes-
hraniční spolupráce Česká republika – Polsko 2021–2027, v celkové 
výši výdajů 28 563,00 Eur (696 080,31 Kč), předpokládané výši do-
tace 22 850,40 Eur (556 864,25 Kč) a spolufinancování ze strany 
Města Hrádek nad Nisou ve výši 5 712,60 Eur (139 216,06 Kč), při 
kurzu 1 Euro = 24,37 Kč 

— schválila přidělení zakázky na zajištění Technického dozoru inves-
tora TDS a Koordinátora BOZP na akci vedenou pod názvem: „Sta-
vební úpravy a instalace VZT jednotek a chlazení v budově Měst-
ského úřadu v Hrádku nad Nisou“, společnosti INVESTING CZ, 
spol. s r. o., Liberec I-Staré Město, za nabídkovou cenu 56 000 Kč 
bez DPH (67 760 Kč vč. DPH). 

 
26. schůze rady města 
Rada města na svém 26. jednání, konaném dne 27. září 2023, mimo 
jiné: 
— schválila přidělení zakázky na zajištění služeb administrace otevře-

ného nadlimitního řízení na akci „Revitalizace areálu BEKON –  
demoliční práce“ společnosti Institut pro veřejné zadavatele, s. r. o., 
Praha 6, za nabídkovou cenu 115 000 Kč bez DPH (139 150 Kč vč. 
DPH) 

— schválila přidělení zakázky spočívající v provedení kompletní vý-
měny zvonkových tlačítek, zdroje a telefonů s otevíráním hl. dveří 
v bytovém domě AZYL č. p. 67 ul. Gen. Svobody zhotoviteli Z. M., 
Hrádek nad Nisou, za nabídkovou cenu 129 000 Kč bez DPH  
(148 350 Kč vč. DPH). 

2

držíte v rukou říjnové číslo zpravodaje, který jako obvykle nabízí mnoho 
informací z našeho města. Titulní článek se vrací k Müllerově hrobce, 
která koncem léta nabídla nevídaný zážitek. Nebyla to náhoda, že tato 
polozapomenutá stavba ožila právě letos. V obsáhlém článku se dozvíte 
mnoho o její historii i současnosti. Neméně zajímavý je i článek o ote-
vírání schránky nalezené při snášení makovice z věže kostela sv. Barto-
loměje. Dobové dokumenty, které obsahovala, byly podrobeny podrob-
nému zkoumání a jeho výsledek je v článku podrobně popsán. Až se 
bude schránka vracet do opravené věže, aby vydala svědectví o naší 
době příštím generacím, budeme se mít určitě čím pochlubit. Možná, 

že tam bude i zmínka o nepříliš populárním, ale nutném zvýšení daně 
z nemovitosti. Dojde k němu po mnoha letech, kdy je tato daň v našem 
městě na nejnižší možné úrovni. Navýšení přinese městu prostředky, 
které se obyvatelům vrací v podobě udržovaných chodníků, péče o ze-
leň, příspěvků dětem na různé aktivity nebo třeba odvoz odpadu. I díky 
tomu se v našem městě dobře žije. A moc rádi o tom dáme našim ná-
sledovníkům vědět. Do schránky bychom mohli přibalit i pár výtisků 
HRÁDECKA. Věřím, že za desítky let to bude zajímavé čtení. Vy ale tak 
dlouho čekat nemusíte. Říjnové číslo už na vás čeká. Přejeme vám 
krásné podzimní dny.               Za redakční tým Věra Baumgartnerová

Vážení čtenáři HRÁDECKA,  

2 z radnice
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Ze zasedání zastupitelstva města 
8. zasedání zastupitelstva města 
Zastupitelstvo města na svém 8. zasedání, konaném dne 27. září 2023, 
mimo jiné: 
— schválilo uzavření Smlouvy o budoucí kupní smlouvě, Smlouvy  

o budoucí smlouvě o příplatku mimo základní kapitál a Dohody  
o započtení pohledávek na prodej VHI s názvem: „Hrádek n. N., 
Dolní Sedlo, Dubová u č. p. 307 – vodovod 110RD“ za kupní cenu 
ve výši 9 407 584 Kč bez DPH (k částce bude připočtena zákonná 
sazba DPH), kterou dojde k převodu vybudovaného vodohospo-
dářského majetku akcionáře Města Hrádek nad Nisou ve prospěch 
akciové společnosti Severočeská vodárenská společnost, a. s., Teplice 

— schválilo uzavření Smlouvy o budoucí kupní smlouvě, Smlouvy  
o budoucí smlouvě o příplatku mimo základní kapitál a Dohody  
o započtení pohledávek na VHI s názvem: „Hrádek n. N., Nová 
Loučná, I. etapa, p. p. č. 159 – kanalizace, výtlak a ČSOV“ za kupní 
cenu ve výši 7 965 162 Kč bez DPH (k částce bude připočtena  
zákonná sazba DPH), kterou dojde k převodu vybudovaného vo-
dohospodářského majetku akcionáře Města Hrádek nad Nisou ve 
prospěch společnosti Severočeská vodárenská společnost, a. s., 
Teplice 

— schválilo 
a) darování (bezúplatný převod) částí pozemků související s pro-

jektem a realizací výstavby nového objektu domova pro seniory, 

domova se zvláštním režimem, jejichž přesná výměra bude sta-
novena po vyhotovení geometrického plánu dokončeného no-
vého objektu a jeho okolí, včetně nového objektu, postaveného 
v budoucnu na těchto pozemcích, v katastrálním území Hrádek 
nad Nisou, s tím, že návrh na vklad vlastnického práva bude po-
dán nejpozději do 3 měsíců od uplynutí doby udržitelnosti pro-
jektu v souladu s podmínkami implementace IROP 2014–2020 
REACT-EU a OPŽP 2014-2020 – SC 5.2 výstavba budov v pasiv-
ním standardu; účetní hodnota nemovitých věcí bude stano-
vena po realizaci stavby nového objektu, a přesného zaměření 
geometrickým plánem, realizovaného v rámci projektu „Domov 
seniorů Hrádek nad Nisou, domov se zvláštním režimem“, ve 
prospěch obdarovaného, Libereckého kraje 

b) darování (bezúplatný převod movitých věcí (vybavení), od 
města Hrádek nad Nisou ve prospěch obdarovaného, Liberec-
kého kraje, jako součást bezúplatného převodu nemovitostí,  
v souladu s bodem a) tohoto usnesení 

c) předložený návrh Darovací smlouvy mezi Libereckým krajem  
a městem Hrádek nad Nisou. 

Kompletní usnesení z jednání Rady města a zasedání Zastupitelstva  
v plném znění najdete na webu města Hrádek nad Nisou.

Na zářijovém zasedání zastupitelstva města rozhodli zastupitelé o zvý-
šení daně z nemovitosti. V souvislosti s vládou připravovaným konso-
lidačním neboli úsporným balíčkem totiž pravděpodobně dojde  
k tomu, že do obcí zamíří méně peněz z takzvaných sdílených daní, 
tedy těch, jejichž výnos se dělí mezi stát, kraje a obce. Tyto daně (jedná 
se o daň z příjmů fyzických osob, daň z příjmů právnických osob a daň 
z přidané hodnoty) tvoří podstatnou část příjmů obcí. Zvýšení daně  
z nemovitosti je jedno z řešení, které pomůže tento výpadek nahradit.  

Daň z nemovitých věcí, dřív známou jako daň z nemovitosti, od-
vádí každý rok vlastníci nemovitostí na území katastru města. Výši 
daně stanovuje Finanční úřad. Základní sazba, kterou určuje hned ně-
kolik faktorů (způsob užití nemovitosti, lokalita, ve které se nachází, 
výměra apod.) se dále násobí koeficientem závislým na velikosti obce. 
Vedle tohoto základního koeficientu pak může každá obec stanovit 
pro všechny nemovitosti na svém území ještě jeden – místní – koefi-
cient. Ten může dosahovat jednoho až pěti bodů. Hrádek nad Nisou 
měl dlouhá léta tento koeficient na nejnižší možné úrovni, tedy jedna, 
resp. dvě pro vybrané větší firmy v průmyslové zóně (pro srovnání – 
například sousední Chrastava má tento koeficient pro obyvatele sta-
novený na úroveň 3, Liberec pak na úroveň 2). Finanční úřad je  
v tomto případě pouze správcem daně a vybrané peníze převádí  
v plné výši zpět obci. Hrádek nad Nisou takto získá každoročně zhruba 
6 milionů korun.  

Protože případná změna koeficientu pro daný rok musí být zastu-
pitelstvem schválena nejpozději do konce září roku předešlého, měli 
zastupitelé poslední možnost o tomto bodu rozhodnout teď v září. Po 
mnoha diskuzích a na základě nejrůznějších výpočtů bylo rozhodnuto 
o rozdělení do několika sazeb s tím, že pro běžné obyvatele se koefi-
cient navýší na 1,6. Větší zatížení pocítí některé větší firmy (koeficient 
3) a úplně největší pak vybrané korporátní společnosti (koeficient 4).  

Protože součástí výše zmíněného konsolidačního balíčku je i změna 

ve výpočtu základního koeficientu daně z nemovitosti, tedy toho, 
který určuje stát, není zatím možné přesně spočítat, kolik peněz do 
rozpočtu města výběr daně přinese. Půjde ale o několik milionů, díky 
kterým město bude moci i nadále pokračovat v některých aktivitách 
ve prospěch obyvatel. Příkladem jsou například permanentky na Kris-
týnu za 5 Kč, statisíce korun rozdělené v grantovém programu spol-
kům na jejich činnost s dětmi, služby školních psychologů, příspěvky 
dětem na plavání, dotování kultury ve městě a tak dále. Patří sem ale 
i údržba města (počet sečí, prořezy stromů, údržba zeleně, týdenní 
odvoz odpadu, jehož hodnota se v žádném případě nepokryje po-
platkem za odpady), rozsah činnosti městské policie, podpora před-
školního a základního školního vzdělávání apod. Tedy věci, které nám 
přijdou samozřejmé, ale ve městech naší velikosti zdaleka nejsou stan-
dardem.       Věra Baumgartnerová

Zvýšení daně z nemovitosti pomůže udržet 
rozsah služeb ve městě

Příští řádné zasedání Zastupitelstva města se bude konat 25. října  
2023 od 17 hodin v multifunkčním sále Brány Trojzemí.
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Dokončení ze strany 1 
O samotné stavbě toho mnoho nevíme. Informace jsou do značné 
míry limitovány vyhořením stavebního archivu v roce 1982. Nevíme 
nic o vnitřní podobě hrobky ani o jejím původním vybavení. Do dneš-
ních dnů se z detailů zachovala kovaná mříž, velkolepě je pojat vstup 
ohraničený pseudoantickými sloupy a mohutnou římsou. Dvě trojice 
obdélníkových oken bývaly podle pamětníků vyplněny vitrážemi a na 
vrcholu kopule byl usazen kříž. Hrobka byla v minulosti elektrifikována.  

Dominantním prvkem okolí hrobky je betonová vodní nádrž. Na-
pájena byla z další nádrže nacházející se v areálu Müllerovy továrny. 
Pamětníci se shodují, že ještě v sedmdesátých letech minulého století 
tam bylo umístěno čerpadlo. 

 
Müllerova továrna 
Kdo byli Müllerovi, že si mohli dovolit postavit rodinné mauzoleum? 
Historie jejich továrny se začala psát v roce 1879, kdy byla v Hrádku 
Sibio Rosbachem založena barvírna textilu, kterou krátce poté koupila 
firma Budde a Müller. Už tehdy sídlila v Tovární ulici, areál je dnes 
známý jako Kolora. O pět let později se firma ještě zvětšila. V roce 
1887 se ale společníci rozešli. Zatímco Budde si ponechal původní zá-
vod v Prusku, Herrmann Müller zůstal v Hrádku nad Nisou. Ještě té-
hož roku přikoupil Herrmann Müller další objekt v Doníně při silnici 
do Chotyně – pozdější ZZN, dnes NISAP. I zde se po modernizaci pro-
vozu zušlechťovaly a barvily textilie. Podniku se dařilo, vyráběl i různé 
speciální látky dle vlastních patentů. Herrmann Müller tehdy zaměst-
nával asi 400 lidí. Podnik ale neustál hospodářskou krizi v třicátých le-
tech minulého století a syn původního majitele Friedrich Müller byl 
nucen jej prodat. Barvení a úprava textilií zde ale pokračovala i po 
druhé světové válce až do roku 1991. 

 
Osudy Müllerovy rodiny 
Stavebník Müllerovy hrobky Friedrich Müller (*17. 2. 1888) byl jedním 
ze dvou synů Herrmanna Müllera, původního majitele textilní továrny. 
Ten ji vlastnil od koupě v roce 1887 až do své smrti 6. června 1901. 

V roce 1919 si Friedrich Müller vzal za ženu Gertrudu Elly Müller 
ze saského Chemnitz. Gertruda 26. května 1923, v pouhých 31 letech, 
v Hrádku nad Nisou umírá.  

Jaké byly další osudy Müllerovy rodiny? Jeden z pamětníků při jed-
nom z koncertů, které v Müllerově hrobce probíhají, vzpomínal na 
kontakty s údajným potomkem, žijícím v Austrálii. Kontakt byl prý ale 
před lety přerušen. 

Víme, že Gertrudě Elly Müller a Friedrichu Müllerovi se narodila 
přesně rok po svatbě – 9. prosince 1920 – dcera Erika. Erika se poprvé 
provdala v roce 1941, ale ještě téhož roku její manžel Wilhelm Adolf 
Röhrs padl ve válce. Z tohoto manželství vzešlo dítě, o kterém nic bliž-
šího nevíme. Podruhé se Erika vdala v roce 1947 za Ericha Artura Paula 
Karla Schulze. Manželství zůstalo bezdětné. Erika Schulze umírá 11 
let po svém druhém manželovi 9. ledna 2006 v Bad Bevensen. 

Vdovec Friedrich Müller nezůstal s prvorozenou dcerou dlouho 
sám. Už v roce 1924 pojal za ženu rovněž vdovu se dvěma dcerami Ka-
roline Hedwig Ottilie „Juliette“ Müller. 24. března 1928 se jim narodil 
syn Joachim Müller. Ten umírá 26. dubna 2018 v Austrálii, pravděpo-
dobně bez potomků. Rodinný příběh se po téměř sto letech uzavírá. 

Samotný stavebník hrobky, Friedrich Müller, zemřel 25. února 1954 
v Brémách. 

 
Instalace Skrze sklo 
Před dvěma lety se do sousední Chotyně přistěhovali manželé Vág-
nerovi – oba skláři. Vloni přišli do Brány Trojzemí s nabídkou autorské 
výstavy svých děl. Ta probíhala letos v letních měsících ve výstavních 
prostorách. Následně při návštěvě Müllerovy hrobky přišla na svět 

myšlenka skleněné instalace. Smutný příběh vzniku mauzolea a příběh 
manželů Vágnerových mají společný průnik. Návrh vytvořit plastiku 
těhotné ženy v životní velikosti a obklopit ji tisícovkami skleněných 
slz, nasvícenými kapkami deště se zdál důstojným připomenutím sto-
letí pozapomenuté památky. 

Předložený návrh, propojený řadou příběhů, oslovil radu města, 
která schválila jeho financování. Příběh těhotné dámy tím ale nekončí. 
Město počítá s tím, že skleněná plastika, která se po skončení výstavy 
stala jeho majetkem, bude součástí interiérů nové polikliniky, která se 
začne stavět v areálu bývalého Bekonu. 

Výstava Skrze sklo natolik zaujala tvůrce projektu Crystal Valley 
Week, že se Hrádek nad Nisou stal pro letošek jeho součástí. V prů-
běhu letošních městských slavností a následujícího týdne shlédlo vý-
stavu přes pět set návštěvníků. Manželé Vágnerovi se svým ateliérem 
Vagnerglass stali součástí Křišťálového údolí. Pokud byste měli zájem, 
můžete se na ně přijít podívat přímo k nim do dílny. 14. a 15. října se 
totiž koná Víkend Křišťálového údolí a manželé Vágnerovi budou mít 
dveře otevřené po oba dva dny od 9 do 17 hodin. 

 
Budoucnost Müllerovy hrobky 
Hrobka by i v budoucnu měla být využívána pro pořádání menších 
koncertů, představení a výstav. Bezprostředně po skončení výstavy 
Skrze sklo byl opraven krov, který byl místy v havarijním stavu. Starosta 
Josef Horinka k tomu dodává: „Chceme ještě co nejdříve rekonstru-
ovat střešní krytinu, i když aktuálně je největší problém sehnat firmu, 
která by se do toho pustila. Řešíme také elektrickou přípojku. Na rozdíl 
od jiných památek ale zatím neplánujeme kompletní rekonstrukci. Je 
sice připravena studie, jak by hrobka s okolím mohla někdy v bu-
doucnu vypadat, ale město aktuálně stojí před nákladnými projekty, 
které je potřeba realizovat.“         Vít Štrupl

Století Müllerovy hrobky
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Sociální pracovnice poskytuje bezplatně pomoc a podporu jednotliv-
cům či rodinám v nepříznivé sociální situaci.  

Na sociální pracovnici se mohou obracet nezaměstnaní, zdravotně 
postižení, senioři, rodiny i samoživitelky a samoživitelé, osoby ohro-
žené ztrátou bydlení, osoby bez přístřeší, oběti domácího násilí, 
osoby zadlužené a další osoby, které potřebují pomoc. 

Sociální pracovnice v případě potřeby pomůže s vyplněním žádostí 
o sociální dávky, doporučí a zprostředkuje vhodnou sociální službu, 
pomůže s hledáním zaměstnání či bydlení. 

Sociální pracovnici je možno kontaktovat telefonicky, e-mailem či 
osobně, je možno ji navštívit zcela nezávazně a anonymně, a to buď 
přímo na Městském úřadě v Hrádku nad Nisou v přízemí budovy, 
nebo mimo budovu úřadu, a to v komunitním centru Seník u pošty  
a je také možno si domluvit návštěvu klienta v jeho bydlišti či jinde  
v terénu. 

Víte-li o někom, komu může sociální pracovnice pomoci, neváhejte 
sociální pracovnici kontaktovat. 

Jaroslava Šalátová, Správní a sociální odbor MÚ

Kontaktní pracoviště a úřední hodiny: 

Městský úřad Hrádek nad Nisou – přízemí 
Horní náměstí 73, 463 34, Hrádek nad Nisou 

Po, St 08:00–17:00 
Út, Čt 10:00–15:00 
Pá 08:00–14:00 

 
Komunitní centrum SENÍK (od 6. 11. 2023) 
Komenského 843, 463 34 Hrádek nad Nisou 

Út, Čt 08:00–10:00 
 

Sociální pracovnice: 
Veronika Šmídová 

Tel.: 725 424 391, 482 411 427, smidova@muhradek.cz

Dočasné změny na Městském úřadě 
 

V budově Městského úřadu probíhají už několik týdnů stavební 
práce. Z tohoto důvodu jsou dočasně přesunuté kanceláře  
z 2. patra do zasedací síně v 1. patře. Jedná se o agendu pozemků, 
bytů, veřejných prostranství, životního prostředí atd. Pro jedno-
dušší zorientování najdete u vstupu do úřadu mapku současného 
uspořádání kanceláří. Doporučujeme před návštěvou úřadu na 
příslušný odbor zavolat a návštěvu si domluvit. 

 
Odbor stavební a životního prostředí  

Tel: 482 411 471 
 

Odbor investic a správy majetku města 
Tel: 482 411 465 – majetkové oddělení 

S čím může pomoci sociální pracovnice
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Poslední akcí v realizaci dvouletého česko-polského projektu “Koope-
rační síť kvetoucí louky” (CZ.11.4.120/0.0/0.0/20_032/0002849) je 
společný závěrečný workshop dne 18. října 2023 (10:00–18:00),  
v Multifunkčním centru Trojzemí. 

V rámci projektu město Hrádek nad Nisou založilo kvetoucí louku, bez 
použití chemizace, v Rynoltické ulici a realizovalo informační kampaň  
o významu kvetoucích ploch pro zvýšení biologické pestrosti ve městě. 
Ve spolupráci s vedoucím partnerem, Společností pro kulturní krajinu z. s., 
a městem Boleslawiec, se uskutečnily i dvě osvětové akce pro veřejnost  
v rámci Městských dožínek a tři vzdělávací workouty. I město Boleslawiec 
založilo kvetoucí louky, dokonce na devíti lokalitách a podobně jako čeští 
partneři projektu informovalo obyvatelstvo a ostatní zájemce. 

Na závěrečném workshopu se dozvíte, co vše se během realizace pro-
jektu podařilo, ale i to, jak postupovat při zakládání kvetoucích luk i v ná-
sledné péči o ně. Není to totiž tak složité, jak by se na první pohled zdálo. 
Vyhodnotíme si také, jak založená kvetoucí louka v Hrádku vypadá nyní 
a co se s ní bude dít v následujících letech. Pro účastníky jsou připraveny 
také balíčky s osivem na založení 25 m2 kvetoucí plochy i informační  
a vzdělávací materiály.  

Více o celém projektu včetně informací o významu kvetoucích luk na-
jdete na internetové stránce http://kvetoucilouky.cz/. 

Realizace projektu byla podpořena z Evropské fondu pro regionální 
rozvoj v rámci programu Interreg V-A Česká republika – Polsko. 

Romana Cermanová

Projekt Kvetoucí louky finišuje



Věž kostela sv. Bartoloměje je nepřehlédnutelnou součástí panora-
matu Hrádku nad Nisou. Aktuálně jí ale chybí zakončení v podobě 
makovice s křížem. Ten se začal naklánět a tento stav bylo potřeba  
řešit. V první fázi pomohli příslušníci Hasičského záchranného sboru 
Libereckého kraje, kteří ve čtvrtek 7. září se svojí výškovou technikou 
a zkušeným lezcem kříž sňali a bezpečně dopravili na zem. 

 
Podobné události většinou vyvolávají napětí mezi příznivci historie, 

protože bývá zvykem, že do makovic se při jejich opravách ukládají 
schránky s dobovými dokumenty. Hrádecká nebyla výjimkou, ale bylo 
potřeba si 14 dní počkat, aby se jejího otevření mohli zúčastnit i od-
borníci a minimalizovala se možnost poškození dokumentů. 

Schránka byla otevřena v pátek 22. září na radnici. V malé zasedací 
síni vládlo mezi přítomnými zjevné napětí. Přítomen byl starosta Josef 
Horinka a úředníci Města Hrádek nad Nisou, římskokatolický farář  
Radek Vašinek, památkář i restaurátorka Státního okresního archivu 
v Liberci Jana Chocholoušková. Všichni s očekáváním sledovali, co se 
z pouzdra, které bylo bohužel na jednom místě zjevně porušené, po-
daří vyjmout.  

„Dokumenty byly v makovici uloženy poměrně krátkou dobu. 
Schránka byla v docela dobrém stavu. Byla jen trochu zdeformovaná 
a v jednom místě narušená a tomu odpovídal i stav materiálů uvnitř,“ 
shrnula stav Jana Chocholoušková. Poslední oprava horních partií 
věže proběhla v roce 1966, tedy před necelými šedesáti lety. „Doku-
menty byly v docela dobrém stavu. Samozřejmě, texty starších archi-
válií, které byly do makovice předávány při předchozích opravách, 
byly v horším stavu. Ani tak ne samotný papír, jako spíše písmo, které 
bude velmi obtížně čitelné a bude se těžko luštit. Možná se ale ještě 
někde najdou duplikáty těchto archiválií,“ dodává restaurátorka. 

V makovici byla ukryta kovová válcová schránka o délce 19,5 cm  
a průměru 8 cm. K jejímu otevření musela být použita pilka na železo. 
Dokumenty byly bohužel kvůli korozi ke schránce pevně přichyceny. 
Tubus byl proto postupně dále nařezáván, otvírán pomocí kleští a do-
kumenty byly mechanicky oddělovány od schránky s pomocí tupého 
skalpelu. Vyjmuto bylo celkem šest dokumentů různého stáří. Dvě nej-
starší listiny jsou velmi špatně čitelné, inkoust v důsledku náročných 
podmínek při uložení zdegradoval. 

Dva téměř nečitelné spisy pocházejí z oprav věže z let 1783 a 1839. 
Starší má 16 stran. Je psán ručně, německy, na ručním papíře. Mladší 
z dokumentů je jednoduchý přeložený dvoulist ručního papíru, kromě 
textu obsahuje i otisk kulatého razítka. 

Třetí dokument je rovněž na ručním papíru, má osm stran a po-
chází patrně z roku 1899. Na rozdíl od prvních dvou je dobře čitelný. 

Zbývající tři dokumenty se vztahují k poslední opravě střechy věže 
v roce 1966. Jeden je psán ručně na hlavičkovém papíře městského 

národního výboru, datován 10. 9. 1966 a obsahuje informaci o opravě 
věže a základní informace o městě včetně podpisů předsedy MěNV 
Jaroslava Kyncla a tajemníka Stanislava Kadlečka. Druhý text je psán 
na psacím stroji. Nese datum 12. 9. 1966 a obsahuje stručné infor-
mace o místní římskokatolické farnosti po druhé světové válce. Jsou 
zde jmenováni faráři od r. 1945 po rok 1966. Dozvídáme se, že kostel 
byl ve „velmi desolátním stavu“. V roce 1963 byla opravena střecha  
a částečně okapy, o rok později byla pořízena nová elektrická insta-
lace. V roce 1965 byl vyčištěn a vymalován presbytář. Následně byl 
do kostela umístěn zvon z kostela ve Vítkově a lavice z Bílého Kostela, 
obojí je zde dodnes. Všechny tyto práce prý byly provedeny na ná-
klady farníků. Oprava samotné střechy věže byla podle dokumentu 
zahájena 20. srpna 1966. 

Podle posledního dokumentu, datovaného 20. 9. 1966, byla oprava 
věže dokončena v říjnu téhož roku. List je opět psán ručně, imituje 
středověkou listinu včetně ozdobné iniciály. Připojena je k němu do-
konce pečeť, jejíž misku tvoří zřejmě kovová zátka láhve. Právě tato 
pečeť bohužel listinu poškodila rzí. 

Z dokumentu lze vyčíst, že opravu v roce 1966 prováděl Okresní 
stavební podnik památkové údržby Ústí nad Labem. Jsou v něm uve-
dena jména tesařů a klempířů, kteří jsou zde i podepsáni. Právě odtud 
víme, že starší nečitelné listiny jsou z let 1783, 1839 a 1899, protože 
text zmiňuje, že starší dokumenty byly do schránky opětovně uloženy. 
V původní schránce byla prý i písemnost z roku 1670, která byla z dů-
vodu špatného stavu uložena v hrádeckém muzeu. Kvůli neblahému 
konci muzea ji ale už zřejmě nikdy neuvidíme. 

Schránka z kostela vydala svá tajemství
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Co bude s historickými dokumenty dál? Všechny byly převezeny do 
okresního archívu do restaurátorské dílny. Tady budou vyčištěny, vyrov-
nány, opraveny a náležitě zdokumentovány. Po dohodě se správcem 
farnosti Radkem Vašinkem budou uloženy v archívu ve fondu, který je 
věnován hrádecké římskokatolické farnosti. Jejich opisy, fotodokumen-
tace a restaurátorská zpráva budou poskytnuty farnosti a městu. 

„Kříž s makovicí se v současnosti nachází v restaurátorské dílně pana 
Nikendaje v Jablonci nad Nisou. Bude prozkoumán a restaurován 
včetně zlacení kříže i makovice. Poté se vrátí na věž. Minimálně část 
dokumentů se v podobě kopie vrátí do schránky, jejíž obsah bude do-
plněn dokumenty o naší době,“ líčí další osud kříže Radek Vašinek. Po-
stupnou opravou bude muset projít skoro celá věž. Letos na jaře byl 

například odstraněn havarijní stav římsy, která navazuje na věž kostela.  
Kostela sv. Bartoloměje i Chrám Pokoje jsou dominantami města,  

o které je potřeba neustále pečovat. Město Hrádek nad Nisou dlouho -
době podporuje opravy památek – nejen těch, které vlastní, ale i těch, 
které mají jiné majitele. „Snažíme se pomáhat oběma farnostem. Ať 
už formou příspěvku z programu regenerace městských památkových 
zón, nebo každoročním příspěvkem ve výši 50 tis. Kč pro každý kos-
tel,“ říká starosta města Josef Horinka. 

Podíváme-li se zpětně na data vzniku uložených dokumentů, zjistíme, 
že střecha věže byla opravována vždy víceméně po 60 letech. I my nyní 
uložíme do schránky dokumenty, které si naši potomci z druhé nebo 
třetí generace budou moci s napětím přečíst.               Vít Štrupl
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Na začátku října byla v galerii v 1. patře městského úřadu otevřena vý-
stava výtvarných prací žákyně deváté třídy Základní školy Lidická Sáry 
Janečkové. Ač je Sáře teprve 15 let, získala už řadu ocenění na různých 
soutěžích. V galerii městského úřadu dostávají příležitost hlavně hrá-
dečtí výtvarníci. Pokud výstavu navštívíte, což vám doporučujeme, ur-
čitě budete souhlasit s tím, že Sára si samostatnou výstavu zaslouží. 

Sára Janečková maluje, kreslí, vyrábí a píše od malička. Když jí bylo 
devět let, absolvovala první kurz ve výtvarném ateliéru. Následovaly 
další lekce, při kterých se zdokonalovala v různých technikách. 

„Na výstavu jsme vybrali obrázky z období od mých 11 let. To jsem 
dostala svoje první akvarelové barvy a začala jsem chodit na první 
kurzy. Teď mám období, kdy už žádné nenavštěvuji, maluji sama. 
Zato pořád, vlastně nic jiného ve volném čase nedělám. Ale ještě bych 
chtěla nějaké kurzy stihnout,“ říká Sára. Proč zrovna teď? Sára má cel-
kem jasno: „Určitě bych chtěla jít z deváté třídy studovat na nějakou 
uměleckou školu. Zatím tedy nemám vybranou žádnou konkrétní, ale 
je to můj sen se výtvarnému umění věnovat nejen jako koníčku.“  

Vít Štrupl

Podzim v knihovně

Mladá umělkyně představuje své práce

Po letních měsících, kdy většina z nás odpočívala, přichází podzim  
a s ním spojené chladnější počasí, více deště a také delší večery. A právě 
proto v tomto období naše knihovna naplno ožívá. 

26. září proběhla beseda s paní Věrou Ozogánovou, kastelánkou 
státního hradu Grabštejn, která velmi poutavě představila novou část 
prohlídkového okruhu věnovanou tzv. bytu nadlesního. Hovořila také 
o tom, co všechno změna expozice obnáší a kolik času zabere. O pro-
cesu od zkoumání pramenů, procházení archivů, hledání financí  
a návštěvu depozitářů až po samotnou závěrečnou realizaci. 

Další beseda, která nás čeká, bude s paní spisovatelkou Dankou 
Šárkovou. Ta přijede do knihovny už 17. října a během dopoledních 
hodin bude dětem vyprávět o svých knížkách, které se věnují Krkono-
ším, Krakonošovi a zvířátkům. A protože Krkonoše miluje a věnuje jim 
velkou část své literární tvorby, odpoledne proběhne ještě povídání 
ke knize Krkonoše, seznamte se. To už bude určené především větším 
dětem a dospělému publiku. 

V druhé polovině října nás pak čeká první ročník knižního bazaru. 
Prostory knihovny vyplní jednotlivé stolečky plné knížek, které, jak  
věříme, najdou nové majitele. Zájemci, kteří by se chtěli prodeje zúčast-
nit, se mohou už teď hlásit na e-mail knihovna@branatrojzemi.cz nebo 
osobně v knihovně, kde dostanou podrobnější informace. Samotný 
prodejní bazar pak proběhne 24. října od 9 do 18 hodin. 

Poslední letošní větší knihovnickou akcí bude návštěva Marka  
Řeháčka, který 21. listopadu představí svoji nejnovější knížku Bukové 
toulání v Jizerských horách. Její autoři o ní hovoří následovně: „Kniha 
Bukové toulání je dílem, které se zaměřuje na literární, až lyrický popis 
krajiny severních svahů Jizerských hor, charakteristické téměř jednoli-
tými bukovými porosty a žulovými skalami. Publikace nemá být ani 
encyklopedií, ani turistickým průvodcem či propagační tiskovinou lá-
kající do oblasti další turisty. Svým pojetím a posláním spíše navazuje 

na Knihu o Jizerských horách od Miloslava Nevrlého, přičemž se snaží 
být i drobným příspěvkem k významnému životnímu výročí tohoto 
neslavnějšího spisovatele Jizerských hor.“ 

Kromě takovýchto větších akcí, ale knihovna znovu otevírá své 
brány i školním skupinám. V minulém školním roce proběhl nespočet 
menších besed na témata jako jsou pověsti a pohádky z našeho okolí, 
ilustrace a komiks, významné svátky, roční období, ale i rčení, pranos-
tiky a pořekadla. Vyučujícím, kteří by měli se svojí skupinou chuť kni-
hovnu navštívit, se stačí ozvat a my uděláme vše pro to, aby se děti  
s prostředím knihovny a všemi možnostmi, které knihovna nabízí,  
seznámily. 

Kateřina Maryšková
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Lípa Musica 
 

Brilantní a rafinovaný. Tyto dvě charakteristiky plně vystihují v pořadí 
čtvrtý koncert letošní Lípy Musicy, který se v pátek 15. září uskutečnil 
v kostele sv. Bartoloměje v Hrádku nad Nisou. Jeho protagonisty byli 
vynikající a světově uznávaní instrumentalisté Josef Špaček a Tomáš 
Jamník. Ve svém projektu Cesty nabídli do posledního místa zaplně-
nému hrádeckému kostelu vybranou dramaturgii představující tvorbu 
českých autorů Janáčka, Kleina a Schulhoffa prošpikovanou sólovými 
ukázkami z odkazu Johanna Sebastiana Bacha. 

Zdroj: Lípa Misica, foto: Lukáš Marhoul

V září se již pátým rokem setkávají lidé ve Větrné ulici v Hrádku nad 
Nisou. Připomínají si tragickou událost, ve kterou před 85 lety vyústilo 
napětí na česko-německém pomezí a zároveň v našem městě před-
znamenala příchod druhé světové války. 

Dramatická událost se odehrála na železniční trati mezi Hrádkem 
nad Nisou a Žitavou, kterou měli v turbulentních časech před Mni-
chovskou dohodou hlídat členové tehdejší Stráže obrany státu. Jeden 
z nich, vojín Rudolf Zárybnický, byl ve službě smrtelně raněn. Atak se 
odehrál nemilosrdně a zákeřně, vojín byl dle historických zdrojů za-
sažen ze zálohy 5 střelnými ranami. Zločin zůstává dodnes nerozluš-
těn, útočníky se nikdy nepodařilo identifikovat. 

Jako důstojnou vzpomínku na Rudolfa Zárybnického inicioval hejt-
man Libereckého kraje Martin Půta před pěti lety vytvoření pomníčku 
na místě neštěstí. Dnes si smutnou událost u železničních kolejí znovu 
připomenul spolu s místostarostou města Pavlem Farským a přísluš-
níky ozbrojených složek a složek integrovaného záchranného systému. 
Čestnou stráž na pietním místě drželi spolu s vojáky i příslušníci Čes-
koslovenské obce legionářské v dobových uniformách. 

Tento pietní akt má zvláštní váhu nejen kvůli historickému kon-
textu, ale i kvůli jeho poselství pro současnou mladou generaci. Váž-
nost momentu proto sdíleli i přítomní žáci devátých tříd z hrádeckých 
základních škol. Mnohé historické události zní dospívajícím vzdáleně 
až neskutečně, Rudolf Zárybnický a jeho smysl pro povinnost, služba 
národu, a nakonec i brutální napadení se událo přímo na tomto místě, 
jen pár kroků od železniční trati, od jejich škol, od našich domovů. 

Rudolf Zárybnický proto není jen jméno na štítku zasazeném do 
kamene. Žil v našem městě a jeho příběh je výstrahou i inspirací, stá-
lou připomínkou ceny, kterou je někdy nutné zaplatit za svobodu.  
Je to lekce, kterou bychom neměli nikdy zapomenout. 

Roman Sedláček

85. výročí úmrtí Rudolfa Zárybnického:  
nepozapomenutý okamžik hrádecké historie 
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Návštěva z Maďarska 
 
Hrádek nad Nisou navštívila v polovině září skupina starostů a zástup -
ců obcí z maďarského pohraničí. Přijeli především posbírat zkušenosti 
s přeshraničními projekty podpořenými fondy Evropské unie. Návště -
va se uskutečnila na pozvání Euroregionu Nisa, který jako jednu z oblastí, 
kam hosty zavedl, vybral Hrádek nad Nisou. Jako průvodce se v našem 
městě skupiny ujal místostarosta města pan Pavel Farský. Maďarština 
tak zněla v kapličce na Uhelné, na trojmezí, v Oldřichově na Hranicích, 
na Bráně Trojzemí i v centru města. 

Roman Sedláček



Jsme Lužický sportovní spolek a kromě toho, že se pod našimi křídly 
zformoval tým ALISY Hrádek, který je plný nadšených cyklistů a běžců, 
pořádáme také cyklistické závody. Letos na jaře to byl třetí a zatím nej-
úspěšnější ročník ALISY XC Cihelna, který přilákal téměř 140 jezdců 
do místního lesoparku. Závod to byl pro nás obtížný hlavně přípravou 
trati, která nám zabrala nejvíce času, ale vyplatilo se to. I přes dě-
suplné počasí s non-stop deštěm od nás závodníci odjížděli spokojení, 
narozdíl od jejich zablácených strojů, jež povětšinou potřebovali ge-
nerální opravy. Spokojenost závodníků je pro nás motivací, a tak jsme 
si na podzim naplánovali další dva závody.  

 
23. září to byl první ročník MTB maratonu Lužický Koloděj, který  

z úžasného zázemí v rekreačním areálu Kristýna „vyhnal“ závodníky 
na dvacetikilometrový okruh do lesů v okolí Popovy skály, Loupežnic-
kého vrchu a Císařského údolí. Trať je to fyzicky náročná a technicky 
zajímavá a hlavní závod ji obkroužil buď jednou, nebo dvakrát. Dali 
jsme závodníkům na výběr, protože dvouokruhová varianta měla  
v součtu nějakých 45 km, což sice není pro maratonce žádný extrém, 
ale výškových metrů je tu víc než 1 300 a to už pro každého není. Po-
řadatelsky to pro nás byla premiéra, a tak jsme trochu nervózně čekali 
na příjezd prvních závodníků. Jejich pozitivní reakce nás ale utvrdila 
v tom, že jsme trať vybrali a označili na jedničku. Asi nejvíc vystihla 
závod reakce Tomáše Kubáta: „Byl to maraton jak ze staré školy, jen 
terén a les, žádný asfalt, žádné pumptracky a podobné ptákoviny“, 
ten nás opravdu potěšil, protože tohle byl náš cíl, dát závodníkům 
opravdu terénní závod a zavést je i na cesty, které neznají z tradičních 
závodů, Malevilu Cupu nebo Triatlonu Hrádek. Ostatně potvrdil to  
i Tomášův týmový kolega, zkušený organizátor i závodník, Jan Novota: 
„Je patrné, že organizátoři jezdí na kole, protože trasování trati se 
hodně povedlo. Většina z nás závodníků jela hodně cest a singlů po-
prvé v životě…“. Dětem do 14 let jsme pak připravili atraktivní, ale 
profilově nenáročné tratě v areálu Kristýny, kde byly na dosah fandí-
cím rodičům a kamarádům. Podle dostupných reakcí si i ony své  
závody užily. A vítězové? Byli, samozřejmě, závodů se účastnila spou-
sta borců a někteří z nich vyhráli, ale zmiňovat je tu nebudeme, na 
stránkách závodu luzicky-kolodej.cz najdete jak výsledkové listiny, tak  
odkazy na bohaté fotogalerie od skvělých fotografů, které vám závod 
dostatečně přiblíží. Pro nás jsou vítězové všichni, všech 145 závodníků, 
kteří přijeli, aby závod podpořili, užili si jej a přežili ve zdraví, což se 
všechno povedlo. Děkujeme! 

28. září jsme pak naší organizátorskou sezónu zakončili tradiční  

časovkou do sedla pod Popovkou, která nám, po letech organizování 
společně s Bránou Trojzemí, tak nějak spadla do klína, a tak jsme již 
18. ročník uspořádali svépomocí. Po třetí v řadě nám zázemí poskytl 
Bar Panorama na Kristýně, kde je kancelář, start závodu i závěrečné 
vyhlášení. Letos do závodu odstartovalo celkem 31 závodníků, z nichž 
dva byli běžci z vloženého závodu. Ač bylo běžců tak málo, tak právě 
zde se děly věci, vynikající domácí triatlet Stanislav Dvořan se musel 
poklonit před svou ženskou soupeřkou Anetou Khýrovou, která trať 
zvládla za 26:40, což je čas, který překonal dosavadní traťový rekord 
v kategorii žen. Traťový rekord cyklistů překonán nebyl, a tak čas 14:17, 
který zde v roce 2021 zajel Jan Matoušek, zůstává velkou výzvou pro 
všechny účastníky i nadále. To ale nesráží výkony letošních vítězů.  
Píšeme vítězů, protože tři nejrychlejší borce dělil časový rozdíl pou-
hých pěti vteřin. Nejlepším z nich byl Matěj Rothe s časem 16:04. Vy-
nikající čas zde vytvořila i nejrychlejší žena Jitka Raková, která zvládla 
trať za 20:10. Kompletní výsledkovou listinu najdete na stránkách po-
povka.webnode.cz, kde jsou i veškeré dostupné historické údaje o zá-
vodu. 

Jako omluvu za jarní slotu v Cihelně, jsme závodníkům na oba pod-
zimní závody „objednali“ krásné počasí, takže jsme si to mohli užít 
všichni a rozhodně i to nám vlilo do žil spoustu pozitivní energie a chuť 
zase něco zorganizovat i v příštích letech, v Cihelně i na Kristýně! 

Pavel Hobrlant & Lužický sportovní spolek

Cyklistické závody v režii Lužického  
sportovního spolku

Cvičení Lída na vybíjené 
 

Děti ze Cvičení Lída se začátkem října zúčastnily turnaje ve vybíjené 
v TJ Rochlice. Celkem soutěžilo 59 dětí z pěti tělovýchovných jednot. 
Cvičení Lída reprezentovalo 20 dětí. Soupeřily proti týmům Loko I, 
Vratislavice, Rochlice a Doksy. Počasí přálo, proto se mohlo hrát současně 
venku i v tělocvičně. Nejmladší žactvo hrálo v tělocvičně a nejstarší 
žactvo venku na travnatém hřišti. Hrálo se systémem každý s každým 
po dobu 10 minut a počítal se počet vybitých životů. Po ukončení tur-
naje proběhlo vyhlášení výsledků, na němž všichni soutěžící obdrželi 
sladkou odměnu a každé družstvo diplom a věcnou cenu. Hrádečtí 
vybojovali několik krásných umístění. 

Zlato – žáci III: Jára Kuzebouch, Matyáš Konývka, Jiří Zelený, Vít 
Vávro.  

Stříbro – žáci III: Toňa Feix, Filip Paseka, Tomáš Johne, Marek Vávro.  
Bronz – žákyně III: Kačka Vinklárková, Kája Víchová, Sára Zamrzlová.  
Bronz – žactvo I: Emilka Strnadová, Barča Hochmanová, Viktor Pa-

vlík, Boris Bulan.    Lída Robová
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Hrádecký trojúhelník se vrátil na Kristýnu

Sportovní den mládeže s TAJV v Hrádku n. Nisou

Na hladině Kristýny se v sobotu 16. září po dlouhých letech znovu 
uskutečnily závody pod taktovkou místního jachetního klubu. Několik 
desetiletí zpět se konaly pravidelně, skupina nadšenců holdujících 
plachtění a windsurfingu na břehu jezera dokonce vybudovala lodě-
nici s klubovnou, jakou jim mnozí záviděli. Jenže ani tomuto oddílu 
se nakonec nevyhnulo postupné ubývání aktivit, které bohužel v po-
sledních letech můžeme pozorovat u nejednoho zájmového spolku. 
Sobotní akce tak byla symbolickým pokusem o restart. 

Po ránu v den závodů bylo kolem loděnice cítit nadšení, ale i obavy. 
Zrcadlově klidná hladina jezera zpočátku neslibovala dramatické jach-
tařské zážitky, k těm jednoduše chyběl vítr. Začalo se tedy závody padd-
leboardů. Na startu se objevilo hned několik kategorií mužů a žen  
rozdělených podle věku nebo typu pádel. Technika byla zcela volná, je-
diným cílem bylo co nejrychleji proplout vytýčenou trasu. Nejvíc ze všeho 
to byla velká legrace, v jejíž záplavě byla utopena nejedna ambice. 

V průběhu rozjížděk paddleboardů se začal zvedat vítr, a to do-
konce i v ostřejších poryvech. Při jachtařích asi musela stát dobrá víla 
Kristýnka, protože po dvou týdnech bezvětří, možná bychom měli 
správně napsat flauty, tu byl den jako stvořený k závodění. Nejen vítr, 
ale i teplo a moře sluníčka. 

Vedle slušného počtu windsurfingů se po vyhlášení dopoledních 
výsledků na vodu vydala i lodní třída Optimist určená juniorům. Velká 
část jachtařů právě za jejím kormidlem získává své první zkušenosti  
s ovládáním plachetnic. Jedna loď dorazila i ze sousedního Německa. 
Foukalo opravdu pěkně. Především z terasy jachtklubu to byl nád-
herný pohled. Rád bych věděl, kolik přítomných se neubránilo dojetí. 

Rušno bylo i v zázemí, chystalo se občerstvení, pořadatelé psali di-
plomy a balili ceny. Všechno šlapalo jako po drátkách. Do prestižní 
regaty měl tento rozzářený den daleko, ale snad nebudu přehánět, 
pokud řeknu, že všem účastníkům i organizátorům udělal radost  
a strávili příjemné chvíle. Docela nedávno jsme v Hrádku nad Nisou 
zažili až pohádkovou obrodu Klubu českých turistů. Kdo by to byl 
řekl! Přejme to i ostatním spolkům, členové Jachetního klubu Kristýna 
za tímto cílem již odvážně odrazili. 

Závod Hrádecký trojúhelník má zhruba třicetiletou tradici. V do-
bách největší slávy se jezdil i dvakrát do roka, na jaře a na podzim. 
Jak název napovídá, jezdí se na trojúhelníkové trase vytýčené třemi 
bójemi. Podle povětrnostních podmínek se stanoví počet kol i počet 
rozjížděk. Jednotlivé lodní třídy jsou hodnoceny samostatně. Letošní 
ročník podpořil Liberecký kraj.               Roman Sedláček 

Ve středu 6. září se uskutečnil 4. ročník národní soutěže Sportovní den 
mládeže s TAJV v Hrádku nad Nisou na venkovním multifunkčním 
sportovišti Základní školy T. G. Masaryka pro nominované žáky ZŠ Li-
dická a ZŠ T. G. M. Sportovní akce TAJV v Hrádku nad Nisou patřila 
mezi 250 semifinálových turnajů v České republice. Účastníci turnaje 
se utkali v soutěžním pětiboji, který byl složen z fotbalu, florbalu, há-
zené, frisbee a tenisu. 

Z celkového vítězství na turnaji se zaslouženě radoval tým „Goati“, 
který byl tvořen z členů Boris Bulan, Christian Raban, Štěpán Šafařík, 
Vojtěch Zima, Amalie Rusnáková, Ema Hniličková a Jaroslav Stránský. 
Finalisté postupového turnaje v Hrádku nad Nisou získali vítězné  
trofeje, upomínkové diplomy a mnoho dalších sponzorských cen.  
Společně s oceněním obdrželi hráči z Hrádku nad Nisou nominaci na 
závěrečný šampionát, Národní finále v Kladně, který se bude konat  
9. 12. 2023 v Kladenské sportovní hale. Na Národním finále budou 
postupující finalisté reprezentovat zejména základní školu, město Hrá-
dek nad Nisou a Liberecký kraj. 

Sportovní den mládeže s TAJV v Hrádku nad Nisou byl zrealizován 
za podpory města Hrádek nad Nisou a partnerů soutěže. 

Mgr. Jan Váňa, organizátor soutěže 
www.tajv.cz
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Poplatky za inzerci v měsíčníku 

HRÁDECKO 
 formát                                                                      cena 
  9 x 2,5 cm (na šířku)                                           200 Kč 
  9 x 5 cm (na šířku)                                              500 Kč 
  A6 (čtvrtstránkový, na výšku)                         1 000 Kč 
  A5 (půlstránkový, na šířku)                             1 600 Kč 
  A4 (celostránkový, na výšku)                          3 000 Kč 
  Smíšená (reklamní reportáž)                 cena dohodou 
  Vkládací (za vložený a dodaný ks)                        2 Kč 

 ceny jsou uvedeny bez DPH, (sazba DPH je 21%)

S Drakem cestou  
necestou 
Již 20. ročník akce pro všechny děti, které si rády hrají a rády se ještě 
dívají na pohádky, je za námi. Ale nejen pro ně byl připraven tradiční 
pochod po hrádeckém okolí s názvem S Drakem cestou necestou. Po 
obdržení startovní kartičky se všichni vydali na okruh, který měřil cca 
3 km. Během cesty potkávali stanoviště s pohádkovými bytostmi  
a také s jednoduchými úkoly. Díky klouzavému začátku se letošní 
skvělá účast zhruba 100 dětí rozprostřela a na stanovištích se tak ne-
tvořily fronty. Cílem byl ranč v Loučné, kde si účastníci za zvuku pras-
kajícího ohně a pohledu na opečené buřty mohli povyprávět, jaké to 
letos bylo. Tak se těšíme zase za rok! 

 Mgr. Stanislav Dvořan

Hrádecké dožínky 
 

Historie tradičních dožínek sahá až do doby 12. století. Již v té době 
je slavili Slované, pro které byly dožínky svátkem, jež velebil úrodu, 
přírodní bohatství a konec žní. Dožínky se obvykle slavily po sklizni, 
tedy na konci léta. Naše Hrádecké dožínky mají své místo v kalendáři 
vždy v první polovině září. Letos termín připadl na sobotu 9. září.   

Jako už tradičně se o organizaci Hrádeckých dožínek postarala 
Brána Trojzemí ve spolupráci s největším zemědělským podnikem hos-
podařícím na Hrádecku, kterým je Agro Chomutice. Počasí toho dne 
bylo stále ještě letní s odpoledními teplotami přesahujícími 25 stupňů. 
Cestu na Hasičskou louku si tak našly stovky lidí. Obdivovat mohli vy-
stavenou zemědělskou techniku, bohatý stánek hrádeckých zahrád-
kářů, kteří se pochlubili letošními výpěstky, i stanoviště hrádeckých 
chovatelů s mini výstavou drobného zvířectva. K vidění byla i ukázka 
výroby másla nebo práce s cepem. Zájemci mohli poměřit své síly  
v soutěži v pití mléka, nechybělo ani slavnostní krájení dožínkového 
chleba a poděkování za úrodu. O hudební program na pódiu se po-
staraly kapely Funny Grass, Větrno a AG Flek.   

Součástí Hrádeckých dožínek byl také Ekoden připravený Společ-
ností pro kulturní krajinu. Letošní aktivity souvisely s projektem  
Kooperační síť Kvetoucí louky realizovaného v rámci programu INTER-
REG V-A Česká republika – Polsko. Návštěvníci se tak mohli dozvědět 
více o kvetoucích loukách a vyzkoušet si zajímavá a tvořivá stanoviště. 
Děti si vyráběly různé předměty a poznaly život na louce, rodiče pak 
měli možnost získat informace o tom, jak založit a pečovat o kvetoucí 
louku nebo záhon.  

Dožínky na Hasičské louce se opravdu vydařily. Poděkování proto 
patří všem, kteří se na jejich přípravě podíleli.  

Věra Baumgartnerová

 
Alarmy JABLOTRONAlarmy JABLOTRON 

 
z-elektro@seznam.cz, +420 721 186 103
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Občanům, kteří v měsíci září roku 2023 oslavili významné  
životní jubileum, srdečně blahopřejeme. 

 
70 let   Jiří Zima, Zuzana Martincová, Anna Prchlá 
80 let   Marie Hutkaiová, Stanislava Kratochvílová 
81 let   Miloslav Fligr 
82 let   Josef Čermák, Božena Majtnerová 
83 let   Zdeňka Čápová, Ingrid Lissnerová, Zdeňka Trkolová, 
            Václav Šimáček 
86 let   Helga Sekerešová 
88 let   Michal Buša 
89 let   Helmut Prchlík, Věra Málková 
92 let   Jaroslava Brahová 
93 let   Drahomíra Pálková 

Monika Korbelářová, matrikářka

Životní jubilea
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3. ročník Běhu cihelnou 
 

Na třetí ročník závodu si našlo cestu 66 skvělých závodníků. Byť před-
pověď neslibovala nic příznivého, počasí bylo nakonec pro běžce 
ideální a bez deště. Tratě nebyly technicky příliš náročné a kromě klou-
zajících povalových chodníků nenabízely žádné velké komplikace. Ani 
převýšení 20 m na 2 km není velké. Náročnost závodu ale tkví v inter-
valovém startu, který, pokud chce závodník uspět, neumožňuje žádné 
taktizování a celou tratí je potřeba “letět” od začátku do konce. Všichni 
účastníci se se svými nástrahami popasovali a my jsme je mohli přivítat 
v cíli. 

Mgr. Stanislav Dvořan

 

Čerpací stanice 7 Station  
v Hrádku nad Nisou hledá  

 

pracovníka na hlavní  
pracovní poměr, na  

pozicici obsluhy čerpací 
stanice a směnárny.  

 
 

V případě zájmu nás kontaktujte 
na telefonním čísle  

733 691 191 

nebo e-mailu: vorasickag@seznam.cz

 

Čerpací stanice 7 Station  
v Hrádku nad Nisou hledá  

 

pracovníka na poloviční  
pracovní poměr,  
na pozici obsluhy  
čerpací stanice  

V případě zájmu nás kontaktujte 
na telefonním čísle  

733 691 191 

nebo e-mailu: vorasickag@seznam.cz

13inzerce 10. číslo | říjen 2023

www.hradek.eu



1414 Společenský, kulturní a sportovní kalendář

Vydává Město Hrádek nad Nisou



1510. číslo | říjen 2023

www.hradek.eu



Hrádecké dožínky

16 fotogalerie

HRÁDECKO – měsíčník pro Hrádek nad Nisou a okolí

Vydává Město Hrádek nad Nisou 
IČO: 262 854, povoleno MK ČR č. j. E11788 
Adresa redakce: Městský úřad – redakce časopisu Hrádecko 
Horní náměstí 73, Hrádek nad Nisou, PSČ: 463 34  
Kontakt na redakci: e-mail: hradecko@hradek.eu, telefon: +420 605 265 709 
Inzerce: +420 482 411 431 e-mail: hradecko@muhradek.cz

Redakční rada: Věra Baumgartnerová, Mgr. Vít Štrupl, Josef Horinka,  
Roman Sedláček; fotografie: Roman Sedláček, Mgr. Vít Štrupl 

Grafická úprava, sazba: P. Polda; tisk: Geoprint Liberec; náklad 1 500 výtisků 
Zveřejněné materiály nemusejí vždy vyjadřovat stanovisko redakce 
Uzávěrka příštího čísla bude 25. 9. 2023, vyjde kolem 10. 11. 2023  

Uzávěrka tohoto čísla byla 25. 9. 2023, vyšlo 13. 10. 2023 


